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- Jakie znaczenie ma dla Pana honorowe obywa-
telstwo Ciechocinka?

- Niewàtpliwie bardzo wielkie. By∏em zaskoczony,
kiedy dowiedzia∏em si´, ˝e b´d´ uhonorowany w ten
sposób. Nie spodziewa∏em si´ takiego wyró˝nienia.
Stara∏em si´ po prostu pracowaç dla dobra mojego
miasta. Ciechocinek zawsze by∏  bliski mojemu sercu.
Jeszcze wi´kszym zaskoczeniem by∏o dla mnie przyz-
nanie drugiego wyró˝nienia. Od niedawna jestem te˝

honorowym obywatelem ˚nina - miasta, z którego wy-
prowadzi∏em si´ 40 lat temu. Zamieszka∏em w Ciecho-
cinku. Najpierw pracowa∏em w ksi´garni, póêniej roz-
poczà∏em prac´ w Miejskiej Radzie Narodowej. By∏em
nast´pcà Józefa Rosiƒskiego, który odszed∏ na emery-
tur´.

Poczàtkowo na nowym stanowisku by∏o bardzo
trudno. Widzia∏em wiele problemów, które trzeba by∏o
rozwiàzaç. Potrzebne by∏o nowe budownictwo na sze-

Rozmowa Aldony Nocnej ze Zbigniewem Skorwiderem, honorowym obywatelem Ciechocinka
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Zbigniew Skorwider urodzi∏ si´ w Poznaniu w 1927 roku w rodzinie
drukarzy. Jego rodzina w latach 30. przeprowadzi∏a si´ do ˚nina - oj-
ciec i brat byli specjalistami druku offsetowego w drukarni Alfreda
Krzyckiego. W latach II wojny Êwiatowej by∏ wywieziony do Niemiec. Z
zawodu jest ksi´garzem. Prowadzi∏ ksi´garnie: w ˚ninie i Ciechocinku.
W 1962 roku zosta∏ wybrany Przewodniczàcym Rady Narodowej w ˚ni-
nie (odpowiednik dzisiejszego burmistrza). To za jego czasów odby∏y
si´ w ˚ninie liczne uroczystoÊci zwiàzane z 700. rocznicà nadania
praw miejskich. Nawiàza∏ wspó∏prac´ z w∏oskim miastem Guastalla,
co w czasach ˝elaznej kurtyny by∏o ewenementem.  Od 1966 roku miesz-
ka w Ciechocinku. W latach 70. by∏ Przewodniczàcym Miejskiej Rady
Narodowej i Naczelnikiem Miasta.
     Zas∏u˝ony spo∏ecznik zaanga˝owany w rozwój kultury regionalnej.
Przyczynia∏ si´ do krzewienia zami∏owaƒ krajoznawczych i umiej´tnoÊci
turystycznych W latach 50. i 60. dzia∏acz ˚niƒskiego Towarzystwa Kultu-
ralnego. Inicjator powstania oddzia∏u PTTK w ˚ninie, jego dzia∏acz i
d∏ugoletni prezes. Organizator wielu imprez, m. in.  „Jesieni na Pa∏ukach”
oraz inicjator budowy pomnika J. Âniadeckiego i Muzeum Regionalnego
PTTK w ˚ninie. W latach 1967 - 79 prezes oddzia∏u PTTK w Ciechocinku,
a od 1984 r. jego honorowy prezes. Dzia∏acz Towarzystwa Przyjació∏
Ciechocinka, jego wiceprezes, a w latach 1984 - 1990 prezes. Inicjator
pomnika dr. Romana Ignatowskiego oraz medali: prof. Leonarda Lo-
rentowicza, Stanis∏awa Staszica i z okazji wystawy filatelistycznej w
150. rocznic´ powstania uzdrowiska Ciechocinek. Za wybitne zas∏ugi
dla TPC nadano mu tytu∏ Honorowego Prezesa.
     Popularyzator wiedzy o historii naszego miasta. Jeden z autorów
zarysu monograficznego „Uzdrowisko Ciechocinek” wydanego w 1983
roku.
     Odznaczony Krzy˝em Kawalerskim Orderu Odrodzenia Polski, Krzy-
˝em Oficerskim Orderu Odrodzenia Polski, Srebrnym i Bràzowym Krzy-
˝em Zas∏ugi, Z∏otà Honorowà Odznakà Zwiàzku Inwalidów Wojennych,
Medalem Komisji Edukacji Narodowej, Medalem 100 - lecia Turystyki
Polskiej, Z∏otà Honorowà Odznakà PTTK, odznakami: „Zas∏u˝ony Dzia-
∏acz Kultury”, „Zas∏u˝ony Dzia∏acz Turystyki”, z∏otà odznakà „Za Zas∏ugi
dla Uzdrowisk Polskich”.  Ostatnio otrzyma∏ pierwszy bràzowy Laur
˚niƒskiego Towarzystwa Kulturalnego. Honorowy obywatel Ciechocinka
i ˚nina.
     Cz∏owiek-instytucja, którego dzia∏ania uruchomi∏y przed lat pok∏ady
aktywnoÊci spo∏ecznej innych i rozwijania inicjatyw spo∏ecznych. Nadal
dzia∏a w ró˝nych organizacjach  dla dobra Ciechocinka.



rokà skal´. Trzeba by∏o wi´c rozszerzyç granice admi-
nistracyjne Ciechocinka. By∏o wiele przeszkód, ale
uda∏o si´ je pokonaç. Mog∏a rozpoczàç si´ rozbudo-
wa miasta. W latach siedemdziesiàtych uzdrowisko za-
mieni∏o si´ w wielki plac budowy. Co roku oddawano
do u˝ytku nowe sanatorium. Potrzebna by∏a do tego
infrastruktura, uzbrojenie terenu, kolektory sanitarne.
Zacz´to te˝ prace nad planem perspektywicznym Cie-
chocinka. Pomog∏y w tym najwi´ksze autorytety w tej
dziedzinie w Polsce. Uzdrowisko zmienia∏o si´. Nagro-
d´ za najlepiej przygotowane do sezonu uzdrowisko
przeznaczyliÊmy na wybudowanie palmiarnio - kawia-
rni. Powstawa∏y nowe domy jednorodzinne, nowe uli-
ce, np. Kosmonautów, Norwida, Konopnickiej.  Przyk∏a-
da∏em du˝à wag´ do ochrony zabytków. Niestety, nie
by∏o ∏atwo z ró˝nych wzgl´dów. Wtedy w∏aÊnie cer-
kiew prawos∏awna zosta∏a zamieniona na magazyn
wojskowy, a planowano jà nawet rozebraç. Szkoda, ˝e
nie pozostawiono drewnianych ∏azienek przy ulicy
Raczyƒskich.  Postawiono na tym miejscu nowoczesny
basen, który jest teraz ruinà.

Du˝à uwag´ przyk∏ada∏em do dzia∏alnoÊci kultural-
nej, która w znaczny sposób przyczynia∏a si´ do pro-
mowania Ciechocinka. W latach szeÊçdziesiàtych w
Ciechocinku odbywa∏ si´ tylko jeden festiwal - Woje-
wódzkich Orkiestr Symfonicznych Polski Pó∏nocnej i
Po∏udniowej. Z powodu problemów finansowych prze-
sta∏ byç organizowany. Powsta∏a ogromna luka, dlatego
w 1970 r. postulowano, aby w uzdrowisku odbywa∏a
si´ cykliczna impreza. Dwa lata póêniej zosta∏ zreali-
zowany mój pomys∏ - Festiwal Folkloru Kujaw. W jego
organizacj´ zaanga˝owa∏y si´: Towarzystwo Przyjació∏
Ciechocinka, Bran˝owy OÊrodek Lecznictwa Uzdrowis-
kowego oraz Urzàd  Miejski. Impreza spotka∏a si´ z
ogromnym zainteresowaniem. Wyst´powa∏y zespo∏y
folklorystyczne i kapele ludowe nie tylko z Kujaw, od-
bywa∏y si´ spotkania z twórcami ludowym: poetà Fran-
ciszkiem Beciƒskim, rzeêbiarzem Stanis∏awem Zaga-
jewskim oraz innymi. Popiera∏a nas pani prof. dr Maria
Znamierowska-Prüfferowa - znakomity etnograf z To-
runia. W tym roku b´dzie jubileusz 35 - lecia tego fes-
tiwalu.
     TPC oraz w∏adze miejskie zainicjowa∏y te˝ wspó∏pra-
c´ z Paƒstwowà Wy˝szà Szko∏à Muzycznà w Gdaƒsku.
W Ciechocinku wyst´powa∏a pe∏na 60 - osobowa or-
kiestra symfoniczna serdecznie oklaskiwana przez wi-
dzów. Melomani mogli us∏yszeç na przyk∏ad m∏odego
wówczas Konstantego Andrzeja Kulk´. Ponadto na
deskach muszli koncertowej wyst´powa∏y zespo∏y
polonijne, zagraniczne i z ca∏ego kraju. W latach 70.
odbywa∏y si´ przeglàdy zespo∏ów rozrywkowych. Mo˝-
na powiedzieç, ˝e impreza goni∏a imprez´. Dodam,
˝e w owym czasie mieliÊmy w∏asny zespó∏ - Miejskà
Orkiestr´ Zdrojowà, której dyrygentem by∏ Kazimierz
Karpecki. W okresie letnim wyst´powa∏a w parku Zdro-
jowym z czterema koncertami tygodniowo, prezentujàc
bardzo ró˝norodny repertuar. Spe∏ni∏o si´ marzenie
organizatora orkiestry Kazimierza Karpeckiego, bowiem
zespó∏ rozrós∏ si´ do 30 osób.

W Ciechocinku panowa∏ ∏ad i porzàdek. O zabudo-
w´ dba∏ urbanista miejski. Promenada spacerowa do-
chodzi∏a tylko do cz´Êci t´˝ni i trzeba by∏o jà wyd∏u˝yç.
Zosta∏ zagospodarowany teren wokó∏ t´˝ni, bowiem

by∏ bardzo zaniedbany. Mieszkaƒcy zrobili to w czynie
spo∏ecznym. ZrekonstruowaliÊmy tereny zielone. Posa-
dziliÊmy nowe drzewa. W gazetach pojawi∏y si´ wów-
czas artyku∏y z tytu∏ami: „Per∏a odzyskuje blask”. Na-
wiàza∏em kontakty z za∏ogà statku „Ciechocinek”. W
dzia∏alnoÊç kulturalnà mocno anga˝owa∏o si´ Towa-
rzystwo Przyjació∏ Ciechocinka. Stara∏em si´ byç do-
brym gospodarzem miasta. Dzi´kuj´ wszystkim, z któ-
rymi pracowa∏em dla jego rozwoju.

- Jak postrzega Pan Ciechocinek? Czy bardzo zmie-
ni∏ si´ przez ostatnie lata?

- Ogromnie. Ciechocinek jest coraz pi´kniejszy.
Chcia∏em, ˝eby miasto wyglàda∏o w∏aÊnie tak jak teraz,
ale moja generacja nie mia∏a takich mo˝liwoÊci, jakie
sà w dzisiejszych czasach.  Moim marzeniem by∏y
porzàdne chodniki.

- Które miejsca  w mieÊcie lubi  Pan szczególnie?
- W Ciechocinku jest wiele pi´knych miejsc, tylko

trzeba umieç patrzeç.  Bardzo lubi´ park Sosnowy.
Lubi´ chodziç pod t´˝nie, ale denerwuje mnie jarmark,
który tam powsta∏. W tym miejscu powinien byç spokój.

- Dzi´kuj´ za rozmow´.
   Aldona Nocna
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Zgodnie z przedwyborczymi obietnicami w IV RP mia∏y
zostaç zamkni´te agencje rzàdowe. W Ciechocinku
wytyczne zosta∏y ju˝ wykonane, agencj´ zamkni´to.

fot. Pawe∏ Paczek FOTO EXPRESS


